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Dagsorden 
 
1. Godkendelse af dagsorden 

 
Formand Jørgen Christensen bød bestyrelsen velkommen. 
 
Han orienterede om afbud fra bestyrelsesmedlem Rikke Mølgaard, der har fået nyt job, og i denne 
forbindelse skulle deltage i andet møde. Rikke vil have mulighed for fortsætte arbejdet i 
bestyrelserne for NO og NF, hvilket formanden er glad for. 
 
Bestyrelsen godkendte dagsordenen uden bemærkninger. 
 
 

2. Godkendelse af referater fra seneste bestyrelsesmøde d. 5. september 2023 
 
Referat fra Nordsøen Oceanariums bestyrelsesmøde d. 5. september 2023 er godkendt og 
underskrevet digitalt af alle bestyrelsesmedlemmer jævnfør ny forretningsorden. 
 
 

3. Meddelelser fra mødeleder og direktør 
 

a. Mødeleder 
 
Formanden orienterede om, at han jævnligt deltager i Personalemøder med 
organisationen, hvor han bl.a. orienterer om bestyrelsens arbejde. Han mærker et tydeligt 
engagement hos medarbejderstaben, der bl.a. skiftevis holder oplæg om diverse relevante 
emner.  
 
Direktør 
 
KHL orienterede om intern rokade i arbejdsopgaver i Administrationen som konsekvens af, 
at Mette Hyldgaard Roussis nu varetager direktøropgaven i Flume Tank North Sea. 
Administrationsmedarbejder Martin Eriksen overtager opgaven som bestyrelsessekretær – 
han har tidligere vikarieret som sekretær ved bestyrelsesmøder. 
 

 
4. Nordsøen Oceanarium 

 
a. Gæstetal t.o.m. uge 41 for Nordsøen Oceanarium 

 
KHL orienterede om årets temaudstilling i Nordsøen Oceanarium, som har haft et 
gennemgående tema med fokus på storfiskeri. I højsæsonen over sommeren har det 
primære mål været at skabe gode oplevelser for de mange gæster, mens der i efteråret er 
mere tid til at fordybe sig i temaet med forskellige tiltag. Fx er der pt. trawldøre fra Rederiet 
Isafold liggende foran hovedindgangen. 
Derudover er der igen pyntet op til halloween, som skaber god stemning hos både gæster 
og medarbejdere. 
 
Gæstetallene har siden højsæsonen været svingende. Fx levede september måned ikke 
op til forventningerne pga. færre turister i landsdelen, mens vi de seneste tre uger, inkl. 
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efterårsferien, er kommet på rette kurs med fine besøgstal. Forventningen er stadig, at 
årsresultatet kommer over sidste års resultat på lige over 193.000 gæster, hvilket er 
tilfredsstillende. 
 
Ses der på besøgstallene hos de øvrige TopAttraktioner bærer de udendørs attraktioner 
præg af en dårlig sommer vejrmæssigt – og omvendt for de indendørs attraktioner. 
 
Kattegatcentret har haft en pæn forøgelse i besøgstallene efter tilføjelsen af et nyt pingvin-
anlæg samt god markedsføring heraf. Dette viser tydeligt nyhedsværdiens effekt, som dog 
erfaringsmæssigt vil stagnere efter en tid.   
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at tage gæstetallene til efterretning. 
 
 

b. Prognose for 2023 
 
BBS oplyste overfor bestyrelsen, at den medsendte prognose stort set er identisk med 
prognosen fra seneste bestyrelsesmøde. Eneste ændring er en mindre justering i 
besøgstallene, der har været svingende siden højsæsonens afslutning. Prognosen viser et 
forventet overskud på godt 1,6 mio. kr. 
 
I prognosen er medregnet fremrykkede investeringer i nyt ventilationsanlæg til 
Bølgegangen, opgradering af IT-hardware i udstillingsområdet Under Skibet samt 
investering i ny bro ved Sælbassinet. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at godkende prognosen for 2023. 
 
 

c. Forslag om indefrosne feriepenge 
 
BBS gav et kort oprids af sagen og forklarede, at det er BDO’s anbefaling at NO får 
indbetalt sin feriepengeforpligtelse hurtigst muligt. Efter to gode regnskabsår er NO’s 
likviditet i fin balance med et væsentligt indestående, hvorfor det anbefales bestyrelsen at 
indbetale forpligtigelsen straks og dermed spare fremtidige udgifter og renter. 
 
Indbetalingen til fonden vil ikke påvirke NO’s resultat for 2023, men alene have en 
likviditetsmæssig konsekvens. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at forpligtelsen på ca. 0,921 mio. kr. indbetales til Lønmodtagernes Feriemidler. 
 
 

d. Orientering om ENO’s budget for 2024 
 
KHL orienterede om, at der er afholdt bestyrelsesmøde i ENO, hvor budgettet for 2024 blev 
godkendt. Fonden har fin likviditet til den daglige drift og budgetterer med et overskud på 
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2,4 mio. kr. 
 
Der arbejdes målrettet mod at indfri gæld til NF samt finde en løsning på uddeling til NO 
over de næste 10-15 år ifm. sagen om skattegæld i forbindelse med den delvise 
eftergivelse af lån til Arbejdsmarkedets Feriefond.  
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at tage orienteringen til efterretning. 
 
 

e. Behandling og godkendelse af Budget 2024 for Nordsøen Oceanarium 
 
KHL gennemgik forslaget til Nordsøens Oceanariums billetpriser for 2024. Man har valgt at 
foreslå uændrede priser på entrébilletter efter en forøgelse i 2023 og dermed bruge 2024 
som et stabiliseringsår for entrepriserne. Der er i forslaget om uændrede priser også 
inddraget aspekter såsom den danske og internationale inflation og de økonomiske 
udsigter. Der foreslås dog at hæve prisen på sæsonkort med 25 kr., hvilket dog stadig ses 
som en attraktiv pris, der for gæsten har betalt sig efter blot to besøg.   
 
BBS orienterede herefter om processen med budgetlægningen i organisationen. Vi 
budgetterer med højere entréindtægter, et større salg af årskort samt et øget tilskud fra 
Kulturstyrelsen. Modsat er der også budgetteret med flere personaleudgifter. 
 
Der er i budgettet medtaget større investeringer i fx solcelleanlæg, nyt låsesystem samt ny 
og optimeret hjemmeside. Det giver et budgetteret nettoresultat på +1,1 mio. kr. for 2024. 
 
KHL tilføjede til ovenstående, at det er et budget med moderat luft og råderum. 
 
I budgettet er der budgetteret med et besøgstal på 185.000 gæster. Bestyrelsen drøftede, 
om dette er et for forsigtigt udgangspunkt, når NO de seneste år har haft realiserede 
besøgstal et pænt stykke over 190.000 gæster. Hæves besøgstallet til fx 190.000 gæster, 
vil der være et større økonomisk råderum til fx at styrke organisationen med ekstra 
udviklingskræfter. Denne betragtning var der enighed om. 
 
KHL orienterede afslutningsvis om, at NO’s mangeårige skolekonsulent, Anders Østerby, 
går på efterløn i foråret. I den forbindelse er kommunen indforstået med at genbesætte 
stillingen, og der er lavet en aftale om en overlapningsperiode på to måneder, hvor 
kommunen og NO deler den ekstra lønudgift i overlapningsperioden. Dette er også 
indregnet i budgettet. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at vedtage billetpriserne for 2024. 
-at godkende budgettet for 2024 med en justering af gæstetal til 190.000 samt  
 budgetlægning af en lønpulje til styrkelse af organisationen. 
-at det reviderede budget eftersendes til bestyrelsen sammen med  
 bestyrelsesmødereferatet. 
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f. Forslag om omlægning af regnskabspraksis i NO 
 
Revisor Lasse Toft fra BDO deltog under dette punkt. 
 
Lasse Toft gav en opsummering af sagen og forklarede, at det medsendte Bilag 6 giver en 
fyldestgørende indføring i sagens kerne. Fordelene ved et skifte overgår klart ulemperne, 
hvorfor et skifte er BDO’s anbefaling. 
 
Lasse Toft oplyste desuden, at de fleste andre attraktioner også anvender ÅRL og at skiftet 
er en overkommelig øvelse, der er stor erfaring med. 
 
En enig bestyrelse tilsluttede sig BDO’s anbefaling om et skifte af regnskabspraksis men 
understregede, at ændringen skulle indpasses efter organisationens ressourcer – dvs. når 
der er luft og overskud til at udføre opgaven. 
 
BBS kunne til ovenstående bekræfte, at man har god indsigt i, hvad ændringen kræver og 
at NO godt ville kunne lave omlægningen allerede fra og med R2023.   
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at ændre regnskabspraksis til den kombinerede model med ÅRL og BEK 1701, som  
 anbefalet af BDO. 
-at ændringen skal træde i kraft fra og med R2023. 
 
 

g. Orientering 
 
KHL fulgte op på en tidligere orientering om anskaffelse af blåfinnede tun til 
Oceanarietanken. Leverancen lykkedes ikke i første omgang på grund af sygdom i fiskene 
hos leverandøren i Lissabon. Vi er nu klar til at gøre et nyt forsøg og tunene er bestilt til 
levering i den nærmeste fremtid. 
 
Vi er i færd med at indrette et nyt lovpligtigt dissektionsrum i NO, som forventes færdigt 
inden ultimo 2023. 
 
 

5. Tværgående emner 
 

a. Beslutning om Whistleblower-ordning 
 
En enig bestyrelse ser valget af whistleblowerordning hos HjulmandKaptain som en god 
løsning til en fair pris og mener dertil, at alle ansatte i organisationen skal gives samme 
vilkår. Derudover var bestyrelsen enig om, at ordningen også skal være åben for eksterne 
indberetninger. 
 
Der udpeges en kontaktperson i Nordsøens organisation – typisk en HR-medarbejder, som 
skal bistå eventuelle undersøgelser ved indberetninger. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at godkende den valgte whistleblowerordning. 
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-at Nordsøen Forskerpark også skal være omfattet af ordningen. 
-at ordningen skal være åben for eksterne indberetninger. 
 
 

b. Datoer for bestyrelsesmøder i 2024 
 
Følgende fredage i 2024 blev godkendt af bestyrelsen. Alle fra kl. 12.30. 
 
- 2. februar 
- 26. april (med regnskab for 2023) 
- 14. juni 
- 13. september 
- 25. oktober (med budget for 2025) 
 
December-mødet, hvor den 6. december var foreslået, er ikke muligt for alle i bestyrelsen. 
December-datoen fastlægges på næste bestyrelsesmøde. 
 
Der udsendes mødeindkaldelser til de første 5 møder. 
 
 

6. Eventuelt 
 
KHL orienterede om, at processen med godkendelse af nye vedtægter i NO, NF og ENO er 
undervejs. De nye vedtægter i NO er nu godkendt af både Hjørring Kommune og Kulturstyrelsen.  
 
Årets sidste bestyrelsesmøde afholdes fredag den 8. december 2023 kl. 12.30. 
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Dagsorden 
 
1. Godkendelse af dagsorden 


 
Formand Jørgen Christensen bød bestyrelsen velkommen. 
 
Han orienterede om afbud fra bestyrelsesmedlem Rikke Mølgaard, der har fået nyt job, og i denne 
forbindelse skulle deltage i andet møde. Rikke vil have mulighed for fortsætte arbejdet i 
bestyrelserne for NO og NF, hvilket formanden er glad for. 
 
Bestyrelsen godkendte dagsordenen uden bemærkninger. 
 
 


2. Godkendelse af referater fra seneste bestyrelsesmøde d. 5. september 2023 
 
Referat fra Nordsøen Oceanariums bestyrelsesmøde d. 5. september 2023 er godkendt og 
underskrevet digitalt af alle bestyrelsesmedlemmer jævnfør ny forretningsorden. 
 
 


3. Meddelelser fra mødeleder og direktør 
 


a. Mødeleder 
 
Formanden orienterede om, at han jævnligt deltager i Personalemøder med 
organisationen, hvor han bl.a. orienterer om bestyrelsens arbejde. Han mærker et tydeligt 
engagement hos medarbejderstaben, der bl.a. skiftevis holder oplæg om diverse relevante 
emner.  
 
Direktør 
 
KHL orienterede om intern rokade i arbejdsopgaver i Administrationen som konsekvens af, 
at Mette Hyldgaard Roussis nu varetager direktøropgaven i Flume Tank North Sea. 
Administrationsmedarbejder Martin Eriksen overtager opgaven som bestyrelsessekretær – 
han har tidligere vikarieret som sekretær ved bestyrelsesmøder. 
 


 
4. Nordsøen Oceanarium 


 
a. Gæstetal t.o.m. uge 41 for Nordsøen Oceanarium 


 
KHL orienterede om årets temaudstilling i Nordsøen Oceanarium, som har haft et 
gennemgående tema med fokus på storfiskeri. I højsæsonen over sommeren har det 
primære mål været at skabe gode oplevelser for de mange gæster, mens der i efteråret er 
mere tid til at fordybe sig i temaet med forskellige tiltag. Fx er der pt. trawldøre fra Rederiet 
Isafold liggende foran hovedindgangen. 
Derudover er der igen pyntet op til halloween, som skaber god stemning hos både gæster 
og medarbejdere. 
 
Gæstetallene har siden højsæsonen været svingende. Fx levede september måned ikke 
op til forventningerne pga. færre turister i landsdelen, mens vi de seneste tre uger, inkl. 
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efterårsferien, er kommet på rette kurs med fine besøgstal. Forventningen er stadig, at 
årsresultatet kommer over sidste års resultat på lige over 193.000 gæster, hvilket er 
tilfredsstillende. 
 
Ses der på besøgstallene hos de øvrige TopAttraktioner bærer de udendørs attraktioner 
præg af en dårlig sommer vejrmæssigt – og omvendt for de indendørs attraktioner. 
 
Kattegatcentret har haft en pæn forøgelse i besøgstallene efter tilføjelsen af et nyt pingvin-
anlæg samt god markedsføring heraf. Dette viser tydeligt nyhedsværdiens effekt, som dog 
erfaringsmæssigt vil stagnere efter en tid.   
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at tage gæstetallene til efterretning. 
 
 


b. Prognose for 2023 
 
BBS oplyste overfor bestyrelsen, at den medsendte prognose stort set er identisk med 
prognosen fra seneste bestyrelsesmøde. Eneste ændring er en mindre justering i 
besøgstallene, der har været svingende siden højsæsonens afslutning. Prognosen viser et 
forventet overskud på godt 1,6 mio. kr. 
 
I prognosen er medregnet fremrykkede investeringer i nyt ventilationsanlæg til 
Bølgegangen, opgradering af IT-hardware i udstillingsområdet Under Skibet samt 
investering i ny bro ved Sælbassinet. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at godkende prognosen for 2023. 
 
 


c. Forslag om indefrosne feriepenge 
 
BBS gav et kort oprids af sagen og forklarede, at det er BDO’s anbefaling at NO får 
indbetalt sin feriepengeforpligtelse hurtigst muligt. Efter to gode regnskabsår er NO’s 
likviditet i fin balance med et væsentligt indestående, hvorfor det anbefales bestyrelsen at 
indbetale forpligtigelsen straks og dermed spare fremtidige udgifter og renter. 
 
Indbetalingen til fonden vil ikke påvirke NO’s resultat for 2023, men alene have en 
likviditetsmæssig konsekvens. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at forpligtelsen på ca. 0,921 mio. kr. indbetales til Lønmodtagernes Feriemidler. 
 
 


d. Orientering om ENO’s budget for 2024 
 
KHL orienterede om, at der er afholdt bestyrelsesmøde i ENO, hvor budgettet for 2024 blev 
godkendt. Fonden har fin likviditet til den daglige drift og budgetterer med et overskud på 
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2,4 mio. kr. 
 
Der arbejdes målrettet mod at indfri gæld til NF samt finde en løsning på uddeling til NO 
over de næste 10-15 år ifm. sagen om skattegæld i forbindelse med den delvise 
eftergivelse af lån til Arbejdsmarkedets Feriefond.  
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at tage orienteringen til efterretning. 
 
 


e. Behandling og godkendelse af Budget 2024 for Nordsøen Oceanarium 
 
KHL gennemgik forslaget til Nordsøens Oceanariums billetpriser for 2024. Man har valgt at 
foreslå uændrede priser på entrébilletter efter en forøgelse i 2023 og dermed bruge 2024 
som et stabiliseringsår for entrepriserne. Der er i forslaget om uændrede priser også 
inddraget aspekter såsom den danske og internationale inflation og de økonomiske 
udsigter. Der foreslås dog at hæve prisen på sæsonkort med 25 kr., hvilket dog stadig ses 
som en attraktiv pris, der for gæsten har betalt sig efter blot to besøg.   
 
BBS orienterede herefter om processen med budgetlægningen i organisationen. Vi 
budgetterer med højere entréindtægter, et større salg af årskort samt et øget tilskud fra 
Kulturstyrelsen. Modsat er der også budgetteret med flere personaleudgifter. 
 
Der er i budgettet medtaget større investeringer i fx solcelleanlæg, nyt låsesystem samt ny 
og optimeret hjemmeside. Det giver et budgetteret nettoresultat på +1,1 mio. kr. for 2024. 
 
KHL tilføjede til ovenstående, at det er et budget med moderat luft og råderum. 
 
I budgettet er der budgetteret med et besøgstal på 185.000 gæster. Bestyrelsen drøftede, 
om dette er et for forsigtigt udgangspunkt, når NO de seneste år har haft realiserede 
besøgstal et pænt stykke over 190.000 gæster. Hæves besøgstallet til fx 190.000 gæster, 
vil der være et større økonomisk råderum til fx at styrke organisationen med ekstra 
udviklingskræfter. Denne betragtning var der enighed om. 
 
KHL orienterede afslutningsvis om, at NO’s mangeårige skolekonsulent, Anders Østerby, 
går på efterløn i foråret. I den forbindelse er kommunen indforstået med at genbesætte 
stillingen, og der er lavet en aftale om en overlapningsperiode på to måneder, hvor 
kommunen og NO deler den ekstra lønudgift i overlapningsperioden. Dette er også 
indregnet i budgettet. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at vedtage billetpriserne for 2024. 
-at godkende budgettet for 2024 med en justering af gæstetal til 190.000 samt  
 budgetlægning af en lønpulje til styrkelse af organisationen. 
-at det reviderede budget eftersendes til bestyrelsen sammen med  
 bestyrelsesmødereferatet. 
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f. Forslag om omlægning af regnskabspraksis i NO 
 
Revisor Lasse Toft fra BDO deltog under dette punkt. 
 
Lasse Toft gav en opsummering af sagen og forklarede, at det medsendte Bilag 6 giver en 
fyldestgørende indføring i sagens kerne. Fordelene ved et skifte overgår klart ulemperne, 
hvorfor et skifte er BDO’s anbefaling. 
 
Lasse Toft oplyste desuden, at de fleste andre attraktioner også anvender ÅRL og at skiftet 
er en overkommelig øvelse, der er stor erfaring med. 
 
En enig bestyrelse tilsluttede sig BDO’s anbefaling om et skifte af regnskabspraksis men 
understregede, at ændringen skulle indpasses efter organisationens ressourcer – dvs. når 
der er luft og overskud til at udføre opgaven. 
 
BBS kunne til ovenstående bekræfte, at man har god indsigt i, hvad ændringen kræver og 
at NO godt ville kunne lave omlægningen allerede fra og med R2023.   
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at ændre regnskabspraksis til den kombinerede model med ÅRL og BEK 1701, som  
 anbefalet af BDO. 
-at ændringen skal træde i kraft fra og med R2023. 
 
 


g. Orientering 
 
KHL fulgte op på en tidligere orientering om anskaffelse af blåfinnede tun til 
Oceanarietanken. Leverancen lykkedes ikke i første omgang på grund af sygdom i fiskene 
hos leverandøren i Lissabon. Vi er nu klar til at gøre et nyt forsøg og tunene er bestilt til 
levering i den nærmeste fremtid. 
 
Vi er i færd med at indrette et nyt lovpligtigt dissektionsrum i NO, som forventes færdigt 
inden ultimo 2023. 
 
 


5. Tværgående emner 
 


a. Beslutning om Whistleblower-ordning 
 
En enig bestyrelse ser valget af whistleblowerordning hos HjulmandKaptain som en god 
løsning til en fair pris og mener dertil, at alle ansatte i organisationen skal gives samme 
vilkår. Derudover var bestyrelsen enig om, at ordningen også skal være åben for eksterne 
indberetninger. 
 
Der udpeges en kontaktperson i Nordsøens organisation – typisk en HR-medarbejder, som 
skal bistå eventuelle undersøgelser ved indberetninger. 
 
Bestyrelsen besluttede, 
 
-at godkende den valgte whistleblowerordning. 
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-at Nordsøen Forskerpark også skal være omfattet af ordningen. 
-at ordningen skal være åben for eksterne indberetninger. 
 
 


b. Datoer for bestyrelsesmøder i 2024 
 
Følgende fredage i 2024 blev godkendt af bestyrelsen. Alle fra kl. 12.30. 
 
- 2. februar 
- 26. april (med regnskab for 2023) 
- 14. juni 
- 13. september 
- 25. oktober (med budget for 2025) 
 
December-mødet, hvor den 6. december var foreslået, er ikke muligt for alle i bestyrelsen. 
December-datoen fastlægges på næste bestyrelsesmøde. 
 
Der udsendes mødeindkaldelser til de første 5 møder. 
 
 


6. Eventuelt 
 
KHL orienterede om, at processen med godkendelse af nye vedtægter i NO, NF og ENO er 
undervejs. De nye vedtægter i NO er nu godkendt af både Hjørring Kommune og Kulturstyrelsen.  
 
Årets sidste bestyrelsesmøde afholdes fredag den 8. december 2023 kl. 12.30. 
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